



Tunisia International Conference on Islamic Economics and Finance – Edition 1
Islamic Financial Institutions: Risk Management, Financial Engineering and
Financial Stability

CERTIFICATE OF PARTICIPATION

This certificate is awarded to :

Mohamed Nasser Elhachimi | Univ. Ezzitouna , Tunisia
Mounir Tlili | Univ. Ezzitouna , Tunisia

in recognition to valuable contribution by an oral presentation of the paper entitled :

أثر التمويل الأصغر الإسلامي في دعم أهداف التنمية المستدامة، تجربة الزيتونة
"تمكين" to TICIEF2019 conference organized by Ez-zitouna university on April 12-14, 2019 in
Hammamet - Tunisia

14/04/2019

Prof. Mounir Tlili

Vice-president of Ez-zitouna university

أول رئيس جامعة الزيتونة

الكتور مونيّر تليلي



جامعة الزيتونة
EZ-ZITOUNA UNIVERSITY

Title of the paper:

أثر التمويل الأصغر الإسلامي في دعم أهداف التنمية المستدامة (تجربة الزيتونة تمكين في تونس)

The Effects of Islamic Microfinance in The Support of SDGs (Zitouna Tamkeen Experience)

Mohamed Nasser Yahya Elhachimi
Ph.D Student at Zitouna University

محمد ناصر يحيى الهاشمي
طالب دكتوراه بجامعة الزيتونة

المخلص:

ينطلق البحث من الإشكالية التي دار حولها العنوان، ويهدف لإبراز دور التمويل الأصغر في تحقيق الاستقرار المالي. ويستنتج البحث أن التمويل الأصغر الإسلامي في نمو متزايد اليوم عالميا ومحليا، ويسهم في عملية الشمول المالي والتمكين الاقتصادي. كما أن فتح المجال أمام مؤسسات التمويل الأصغر الإسلامي ودعمها يساعد على النمو الاقتصادي والاستقرار المالي ويحقق مجمل أهداف التنمية المستدامة الأممية. ذلك أن منتجات هذه المؤسسات تقوم على دعم الأصول ومبدأ تقاسم المخاطر. ويقدم التمويل الأصغر فرصة فريدة للإدماج المالي في تونس والتي تبلغ حاليا 36%، وشهدت تونس بعد الرؤية الشاملة 2011 لتطوير التمويل الأصغر ظهور مؤسسات تعنى بهذا المجال من بينها الزيتونة تمكين 2016، لكن تختلف هذه الأخيرة عن غيرها بأنها تقدم منتجات مالية إسلامية وتمول عبرها، وبذلك تكون أول مؤسسة للتمويل الأصغر الإسلامي ونموذجا اقتصاديا جديدا في تونس، وهي اليوم 2019 تمتلك محفظة بعشرات الملايين من الدنانير، وآلاف العملاء، و19 فرعا قارا وفرعين متنقلين، وهي تتبع استراتيجية جديدة في نموذج عملها من أجل تحقيق أهداف التنمية المستدامة. في الأخير نجد أن القانون المنظم للتمويل الأصغر في تونس 2011 يتفق في معظمه مع أهداف التنمية المستدامة الأممية، حيث إن من أولوياته مقاومة الفقر وتحقيق الأمن الغذائي، مع ذلك ما زال هذا القانون يحتاج للتطوير بتشريعات جديدة تكون أكثر قدرة على تمويل المشاريع الصغيرة بتكلفة معقولة مثل تأمين المشاريع الصغيرة والودائع صغيرة الحجم.. (فالقرض صغير الحجم هو المنتج الوحيد المتوفر الآن).

الكلمات المفتاحية: التمويل الأصغر الإسلامي، أهداف التنمية المستدامة، الزيتونة تمكين، تونس، التمكين الاقتصادي.

Abstract:

Research began to review the concepts of the title, Aims to highlight the role of microfinance in achieving financial stability. The research concluded that Islamic microfinance is growing globally and locally today, and contributes to financial inclusion and economic empowerment process. Also opening the way for the Islamic microfinance institutions (MFIs) and their support helps financial stability and achieve the overall SDGs goals. Because these institutions' products are based on real asset backing and the principle of risk sharing. Microfinance also offers a unique opportunity for financial inclusion in Tunisia, which currently stands at 36%. After the 2011 overall vision of microfinance development, Tunisia has witnessed the emergence of institutions interested in such a field, among which is Zitouna Tamkeen 2016. However, the latter differs from others, as it provides Islamic financial products. This makes it the first institution of Islamic microfinance and a new economic model in Tunisia. Today, in 2019, it has a portfolio of tens of millions of Dinars, thousands of clients, 19 branches, ZT follows a new strategy in its business model to achieve the SDGs goals. Eventually, we find that the microfinance law in Tunisia 2011 is largely in line with SDGs goals; which priorities are the reduction poverty and the achievement of food security. However, this law still needs to be developed by legislating new products that are more capable of financing micro-projects at a reasonable cost, such as micro-insurance, micro-deposits and micro-savings.. (Microcredit is currently the only product allowed by the microfinance law).

Keywords: Islamic microfinance, SDGs goals, Zitouna Tamkeen, Tunisia, Economic Empowerment.